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Rosa Ferrer es va sumar a les 
opinions de Josep Dallerès i 
Esteve López que apuntaven a 
unes eleccions anticipades si 
no s’aprovava el pressupost…

La Llei de finances públiques 
ja preveu mecanismes de certa 
excepcionalitat per quan el pres-
supost no s’aprova. Les parti-
des d’inversió noves no queden 
aprovades i al llarg de l’any tens 
el mateix pressupost que l’any 
anterior. A grans trets, la xifra 
del capítol de despeses de per-
sonal és inferior aquest any a la 
del 2009; per tant, no suposaria 
cap problema. 

Per tant, legalment és pos-
sible; políticament no tenim el 
suport majoritari per tirar en-
davant el pressupost. Un pres-
supost que, si se’m permet dir-
ho, presenta uns condicionants 
importants, amb unes noves 
inversions molt reduïdes, que 
afecten uns 50 milions d’euros, i 
té un efecte important pel que fa 
a gestió pública. 

Entenem que funcionar en 
dotzenes parts no només afecta-
rà el funcionament del Govern. 
Una part es pot fer per transfe-
rències, però no ens podem pas-
sar l’any preparant documenta-
ció per al Consell General. 

Cal recordar que aquest és 
un pressupost de transició, no 
és el nostre pressupost, són uns 
comptes molt condicionats pels 
compromisos anteriors i pel ma-
teix calendari. En poc més d’un 
mes, entre juny i juliol, vam 
haver de preparar el document 
base.

Tot i això, l’oposició no dóna 
treva i no té gaire intenció, al-
menys per ara, de donar llum 
verda a aquest pressupost de 
transició...

Hem treballat durant un mes 

i mig per preparar les directrius 
i en les actuals circumstàncies és 
el millor pressupost que podí-
em preparar. Nosaltres hi hem 
aplicat alguns elements que 
considerem importants, com les 
polítiques de protecció social i 
la reactivació econòmica. Em re-
fermo en la idea que no podem 
convertir el Consell General en 
un òrgan administratiu en què 
cada setmana enviem projectes 
de llei per modificar partides 
pressupostàries, i això és el que 
passarà si funcionem en dotze-
nes parts. 

Donat que seria preocupant, 
¿fins a on estan disposats a ar-
ribar perquè s’aprovi el docu-
ment?

Aquí hi ha una qüestió impor-
tant, i és que el senyor Nomen o 
no llegeix la Llei de les finances 
públiques, una eina fonamental, 
o si la llegeix no arriba a una 
bona conclusió. El pressupost té 
un termini, que és el 31 d’octu-
bre de l’any anterior, i per tant 
quan demana la presentació i 
l’elaboració d’un pressupost 
nou demostra que no ha llegit la 
llei prou bé. És per tant impos-
sible que es torni a presentar un 
projecte de pressupost amb les 
lleis actuals. 

No pot haver-hi cap altre pro-
jecte de pressupost que no sigui 
aquest; aquest, o es vota o no es 
vota, i aquí és on entra el joc de-
mocràtic, similar al de qualsevol 
país, que és estudiar les esmenes 

a l’articulat. I precisament ApC 
no n’hi ha fet cap més enllà de 
les esmenes a la totalitat, ja de-
sestimades. Per tant, ara el que 
toca és analitzar les esmenes de 
CR i el PS, i segur que amb un 
procés de negociació es podrà 
millorar el pressupost. 

Sempre ho hem dit, en el cas 
de les lleis fiscals ja ho vam co-
mentar: qualsevol projecte que 
el Govern prepara, la posterior 
revisió i debat parlamentari no-
més poden enriquir-lo. 

En qualsevol cas, sembla que 
CR està més del seu costat que 
ApC...

Hi ha alguns discursos del se-
nyor Nomen que no entenc. Des-
prés de llegir diversos articles i 
d’escoltar la seva intervenció en 
l’esmena a la totalitat, no sé dir-
li ni una raó per la qual ApC no 
vol votar aquest pressupost. Les 
coses no les ha explicat i no ha 
fet esmenes que permetin visu-
alitzar els elements diferencials 
en cas que els comptes els hagu-
és preparat ApC. Tinc bastant 
clar que no ha llegit ni estudi-
at el pressupost més enllà dels 
grans números i les grans xifres. 
Per exemple, quant al cost de la 
llei de la justícia, es va mirar els 
quadres de manera precipitada. 

Nomen va entrar la passada 
setmana una pregunta a Sindi-
catura sobre el finançament de 
les obres de Sant Julià, al 4,5 
per cent d’interessos. Vol saber 
com s’ha fet aquests càlculs i 
no es cansa de dir que sobren 
80 milions.

La resposta la vam donar en 
el darrer consell de ministres. 
Aquesta és una previsió feta en 
el pressupost del 2009, que no-
saltres hem contrastat amb els 
tècnics abans de tancar el pres-
supost 2010. De fet, els tipus 
d’interès en un any han tendit a 
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“Si Nomen té la certesa 
que hi ha un error de 80 
milions, hauria d’haver 
presentat una esmena” 

“Hem de trobar una 
fórmula per aprovar el 

pressupost i situar-lo en 
un context més gran”

“Funcionar en dotzenes 
parts ocasionaria 

problemes de tresoreria 
a mitjans d’any”
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la baixa; per tant, l’escenari sem-
bla més plausible amb la situa-
ció del 2010 i el senyor Nomen 
es confon, una vegada més. Fa 
una comparació entre dos fór-
mules de finançament diferent: 
una és el finançament ajornat i 
una altra és el sistema de con-
cessió, que és el que es preveu 
per al vial. 

El primer és el component 
financer i l’altre el de manteni-
ment. No es pot comparar els 
tipus d’interès entre una fórmu-
la i l’altra. Aquí hi ha un 4,5% fi-
nancer, però hi ha un increment 
del 0,5% anual, que ve donat per 
l’IPC pel cost de manteniment i 
una previsió a 40 anys, del 2012 
al 2051, que és quan tindríem 
aquesta diferència de 80 mili-
ons d’euros, i el pagament en 
concepte de manteniment suma 
més de 28,5 milions. 

El que vinc a dir és que a 
l’hora de fer els números cal di-
ferenciar un aspecte de l’altre i 
cal recordar que el 2012, quan es 
tregui el projecte en concessió, 
ens trobarem amb circumstànci-
es difícils de preveure ja que la 
situació dels mercats financers 
és complicada. 

Són uns hipotètics 80 mili-
ons i em sembla que si un con-
seller té la certesa que hi ha un 
error d’aquesta magnitud en 
un pressupost té l’obligació de 
presentar una esmena. No porta 
enlloc crear confusió i fer cer-
tes afirmacions, més aviat tot al 
contrari, ja que crec que té una 
responsabilitat envers els ciuta-
dans que li van donar confiança. 
Un conseller no es pot quedar 
passiu davant un error de 80 mi-
lions d’euros. 

Si s’arribés al cas que el pressu-
post quedés bloquejat, i donat 
que l’endeutament del Govern 
passa de 600 milions, ¿els bancs 
permetrien funcionar l’Estat 
amb ampliacions de les línies 
de crèdit?

La situació seria complicada 
cap mitjans d’any quant a treso-
reria, perquè aquest pressupost 
es basa en previsions realistes 
d’ingressos amb un dèficit més 
important que el de l’any anteri-
or. Tot i això, serà un dèficit molt 
inferior al del 2009 ja que l’any 
passat la xifra d’ingressos estava 
molt inflada, i de fet tindrem el 
pitjor resultat pressupostari de 
la història d’Andorra. A partir 
d’aquí la línia de contenció que 
hem adoptat ens ajudarà a redu-
ir de manera progressiva aquest 
dèficit. 

Si totes les condicions del 
pressupost es prorroguen, no 
tindrem marge per ampliar l’en-
deutament durant aquest any i 
segurament ens trobarem amb 
problemes de tresoreria, que 
vindrien sobretot per la fallida 
previsió d’ingressos dels anys 
anteriors, amb desequilibris 

pressupostaris notables. 

Donat que la situació actual en 
la tresoreria ve provocada per 
catorze anys de governs libe-
rals, potser CR els hauria de 
donar un vot de confiança, al-
menys per a aquest 2010, en la 
qüestió pressupostària...

Crec que hem de trobar la 
fórmula, i la solució passa per 
situar el pressupost en un con-
text més gran. És clar que moltes 
de les reformes estructurals que 
aquest país necessita –el marc 
fiscal, els col·legis professionals 
o la llei de comerç, per esmentar 
alguns projectes importants–, 
no es podrien completar en un 
escenari en què es visualitzi 
eleccions d’aquí a un any. 

Al mes de març es començarà 
a treballar en les lleis fiscals i es-
tarien a principis del 2011. És el 
calendari marcat per a aquestes 
reformes, i per tant és important 
que no quedin condicionades 
pel pressupost. 

Comentava que el del 2009 serà 
el pitjor tancament de comptes 
de la història d’Andorra. ¿En 
quant es quantifica aquest dè-
ficit?

L’any 2008 es va situar en 113 
milions d’euros i aquest any 
ens situarem en un escenari al 
voltant dels 140 milions. És un 
pressupost que es va presentar 
inicialment com a equilibrat, 
cosa que demostra clarament la 
manera com es va gestionar les 
arques. 

En tot cas, estimem un dèficit 
per a aquest any de 77 milions 
i considerem que és una xifra 
molt acurada i propera a la re-
alitat. Andorra no pot forçar ara 
un equilibri pressupostari, ja 
que calen accions i reformes im-
portants. Un cop tinguem el nou 
marc fiscal i arribi la recuperació 
econòmica, Andorra començarà 
a millorar la seva economia. 

Canviant una mica de tema, do-
nat que no tenen majoria ¿per 
què no intenten pactar les lleis 
abans de portar-les al Consell 
General i no a la inversa? 

Això no sempre ha estat així, 
tot i que part dels ciutadans té 
aquesta percepció. Les lleis fis-
cals les vam passar als grups 
parlamentaris al mes de juliol. 
Amb aquestes lleis ja vam anar 
amb la intenció d’anar treballant 
conjuntament, i d’altra banda, 
creiem que la reducció del cànon 
o la llei del sucre com a mesura 

econòmica i per evitar problemes 
amb Espanya eren propostes ja 
conegudes i no crec que hagin 
agafat de sorpresa a ningú. 

Potser de sorpresa no, però ben 
congelades que estan al Con-
sell General amb constants pe-
ticions d’ampliació del període 
d’esmenes....

La llei del cànon beneficia 
l’activitat econòmica, cosa que 
beneficia els ciutadans i que 
multiplica per molt les mesures 
que van intentar aprovar els li-
berals. Nosaltres pensàvem que 

per tenir un article únic, per ser 
una adaptació prèvia a l’IVA i 
per ser coneguda, no havia de 
presentar massa problemes. Tot 
i això, els més perjudicats són 
els empresaris i els ciutadans. 
No semblava necessari, al nos-
tre entendre, un gran procés de 
concertació.

Bé, en els dos anys en què hi 
ha hagut una crisi més intensa a 
Andorra no s’ha sabut tirar en-
davant reformes i accions pun-
tuals, i el bloqueig ens pot fer 
perdre dos anys per tirar enda-
vant reformes que avui en dia 
són difícilment ajornables. 

Aquest 2010 serà molt dur per 
a moltes famílies. ¿Plantejaran 
des del Govern alguna mesura 
extraordinària similar a la que 
està al Consell relativa als cà-
nons de FEDA i SOM?

Aquest any l’IPC ha quedat 
congelat i, per altra banda, els 
preus actualitzats no han aug-
mentat. Té un interès particular 
sobretot per l’increment que es 
preveu aquest any de la compra 
d’energia i el Govern ha fet un 
esforç important amb la reduc-
ció del cànon de FEDA. Sóc un 
gran defensor de la llei del cà-
non. És una llei fàcil, d’article 
únic, que no té cost d’aplicació i 
que dóna a les famílies i empre-
ses 6 milions d’euros a l’any. 

La Cambra de Comerç apunta-
va en un estudi presentat que el 
futur IVA no podria ser superi-
or al 3,5%. Vostès sostenien en 
campanya un percentatge del 
5,5. Amb tot, van indicar que 
ho farien estudiar per esbrinar 
el percentatge ideal. ¿Com es-
tan aquests estudis?

S’ha de dir que la Cambra 
mai no ha dit que hagi de ser del 
3,6%, sinó que l’IVA mitjà ha-
via de ser d’aquesta xifra. Hem 
fet reunions de contrastacions i 
entenem que l’estudi de la Cam-

bra no té en compte una sèrie de 
despeses que actualment té l’exe-
cutiu. No té en compte que avui 
dia es paga un cànon o ISI per 
serveis subcontractats i, veient 
que aquest IVA suposa un tipus 
normal del 4,2 i un de reduït de 
l’1,5 aproximadament, això ens 
situa en un escenari en què pot-
ser no serà del 5,5 però sí del 5 el 
tipus normal i de l’1 el reduït. 

D’altra banda, potser és parlar 
en contra de si mateix, ¿però 
troba que cal un ministre dedi-
cat a aquesta tasca? Molts sec-
tors creuen que sí...

El treball que hem fet en 
aquests sis mesos ha estat més 
important que el que es va fer 
en l’anterior legislatura. Sembla 
molt agosarat, però és cert si 
mirem tot el que s’ha posat da-
munt de la taula, com la classi-
ficació hotelera, l’observatori, el 
turisme rural i les modificacions 
a Andorra Turisme, per exem-
ple. Si aquest ritme de treball 
l’hagués tingut la legislatura de 
Pintat, ara ens trobaríem en una 
situació millor que l’actual. 

Tinc un retorn de satisfacció 
de l’entorn turístic per la fei-
na que s’ha fet. Potser alguns, 
des d’una vessant més política, 
pensen que han trobat un forat 
al Govern. No n’hi deu haver 
gaires, ja que ja són dues les pre-
guntes al Consell sobre aquesta 
figura, però em remeto als fets i 
ministre de Turisme no n’hi ha 
hagut mai i el senyor Minoves 
no es pot dir que dediqués espe-
cial atenció al món turístic. 

Ja per acabar, les estacions d’es-
quí fa dies que demanen a crits 
ajudes per fer disminuir els 
comptes de despesa... ¿Troba 
adient que el Govern doni un 
tracte preferencial a les estaci-
ons respecte a la resta de sec-
tors comercials?

El senyor Alís s’ha posat en 
contacte amb nosaltres i ens 
correspon fer una anàlisi de la 
situació i del sector. Les situa-
cions de tensió als dominis ens 
van fer retardar el començament 
d’aquesta anàlisi, no era el millor 
moment. Cal rebre les propostes, 
analitzar-les, però ja li dic que 
n’hi ha algunes que topen amb 
el marc legislatiu actual i no serà 
qüestió que el Govern digui que 
sí o no, i caldrien modificacions 
de lleis al Consell que em sem-
blen difícils. 

¿Es podria generar greuges 
comparatius entre els sectors 
comercials donada la magnitud 
de les demandes?

Si la proposta és com l’hem 
llegit als mitjans de comunica-
ció, evidentment que sí. Per tant, 
cal estudiar-les però el marc le-
gal no les faria possible. Tot i 
això, de moment no vull anar 
més enllà. 

T. M.

“El bloqueig ens podria 
fer perdre dos anys per 
tirar endavant reformes 
difícilment ajornables”

“Que la llei del cànon 
estigui congelada 

perjudica empresaris 
i ciutadans”

“Algunes propostes 
dels camps de neu topen 

amb el marc legislatiu 
i no seran possibles”


